

# សុន្ទរកថា

លោកជំទាវ ទន់ សារីម អនុរដ្ឋលេខាធិការ

តំណាងដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់ ឯកឧត្តម អ៊ុក ម៉ាវ៉ែត ទេសរដ្ឋមន្ត្រី រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងអប់រំ យុវជន និងកីឡា  
រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងសុខាភិបាល និងបរិស្ថានជាតិ និងបរិស្ថានពិភពលោក ៥ មិថុនា

- សសូមសូមក្រាបថ្វាយបង្គំសម្តែងព្រះមហាអរិយវង្ស សោរី បន្ទូល ព្រះអនុគណ្ឌខណ្ឌចំការមន និងជាព្រះចៅអធិការវត្តលង្កា និងព្រះថេរវាស្ត្រៈគ្រប់ព្រះអង្គជាទីសក្ការៈ!
- សូមគោរពឯកឧត្តម ម៉ុក ម៉ាវ៉ែត ទេសរដ្ឋមន្ត្រី រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងបរិស្ថាន
- សូមគោរពឯកឧត្តម ប្តី សុជាតិវង្ស អភិបាលនៃគណៈអភិបាលរាជធានីភ្នំពេញ
- សូមគោរព ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី មន្ត្រីរាជការ អាជ្ញាធរដែនដី លោកគ្រូ អ្នកគ្រូ ប្រជាពលរដ្ឋ ភ្ញៀវជាតិ និងអន្តរជាតិ និងក្មួយៗសិស្សានុសិស្ស ជាទីគោរព រាប់អានមេត្រី!

ថ្ងៃនេះ ខ្ញុំមានកិត្តិយសនិងក្តីសោមនស្សក្រៃលែង ដែលបានមកចូលរួម “**ទិវាបរិស្ថានជាតិ និងបរិស្ថានពិភពលោក ៥ មិថុនា**” ដ៏មានអត្ថន័យរួមជា **សកល** ដែលកំពុងប្រារព្ធធ្វើយ៉ាងឧឡារិក នៅរាជធានីភ្នំពេញនាពេលនេះ។ ក្នុងនាមក្រសួងអប់រំ យុវជន និងកីឡា និងក្នុងនាមខ្ញុំផ្ទាល់ ខ្ញុំសូមសម្តែងនូវមនោសញ្ចេតនារីករាយជាអនេក និងមានមោទនភាពជាតិយ៉ាងជ្រាលជ្រៅបំផុតជាមួយ ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោកឧកញ៉ា លោក លោកស្រី លោកគ្រូ អ្នកគ្រូ បងប្អូនប្រជាពលរដ្ឋ និស្សិត និងសិស្សានុសិស្សទាំងអស់ ក្នុងឱកាសអបអរសាទរទិវាបរិស្ថានជាតិ និងបរិស្ថានពិភពលោក ថ្ងៃទី០៥ ខែ មិថុនា ឆ្នាំ២០១៣ ដែលកំពុងប្រព្រឹត្តទៅយ៉ាងអធិកអធម ក្រោមបរិយាកាសសប្បាយរីករាយជាអតិប្បរមា។

ក្នុងនាមក្រសួងអប់រំ យុវជន និងកីឡា និងក្នុងនាមខ្ញុំផ្ទាល់ ខ្ញុំសូមសម្តែងការអបអរសាទរក្រៃលែងចំពោះទិវាជាប្រវត្តិសាស្ត្រអន្តរជាតិ និងមានចំណាប់អារម្មណ៍ខ្ពស់លើការរៀបចំទិវានេះ ដែលព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជាតែងបានធ្វើឡើងជារៀងរាល់ឆ្នាំ ហើយឆ្នាំនេះគឺជាឆ្នាំទី១៧។ នេះសរុបញ្ជាក់ថា រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាដែលមាន**សម្តេចអគ្គមហាសេនាបតីតេជោ ហ៊ុន សែន** ជាប្រមុខបានបានយកចិត្តទុកដាក់ខ្ពស់និងគាំទ្រយ៉ាងមុតមាំនូវចលនាអន្តរជាតិ ក្នុងគោលបំណងជំរុញឱ្យប្រទេសនានានៅលើសកលលោកចូលរួមដោះស្រាយនូវវិបត្តិ និងផលប៉ះពាល់ពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ដែលកំពុងគំរាមកំហែងគ្រប់ជីវិតរស់នៅលើពិភពលោក និងជំរុញចលនាការយកចិត្តទុកដាក់លើការស្តារ ការការពារថែរក្សាបរិស្ថានរបស់ប្រទេសជាតិនីមួយៗឱ្យបានកាន់តែល្អប្រសើរឡើង ពីព្រោះបញ្ហាបរិស្ថានជាកង្វល់រួមរបស់មនុស្សជាតិ។

ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រីភ្ញៀវជាតិ និងអន្តរជាតិ លោកគ្រូ អ្នកគ្រូ បងប្អូនប្រជាពលរដ្ឋ និស្សិត និងសិស្សានុសិស្សទាំងអស់ជាទីគោរពរាប់អាន មេត្រី !

មុខសញ្ញាគ្រោះថ្នាក់ដោយសារអាកាសធាតុបច្ចុប្បន្ន និងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុក្នុងរយៈពេលយូរអង្វែង គឺជាចំណោទបញ្ហាដ៏ចម្បងចំពោះបរិស្ថានកម្ពុជា ក៏ដូចជាបរិស្ថានពិភពលោកដែរ ព្រោះវាជាហេតុបច្ច័យនាំឱ្យប៉ះពាល់ដល់ការអភិវឌ្ឍរបស់មនុស្សជាតិដែលរស់នៅលើពិភពលោកនេះ។ ជាពិសេស

ប្រទេសដែលកំពុងអភិវឌ្ឍនឹងទទួលបានផលវិបាកកាន់តែអាក្រក់ថែមទៀត។ ដូច្នោះ យើងត្រូវមានជំហរឱ្យមានការដោះស្រាយទាំងអស់គ្នាទាំងក្នុងក្របខណ្ឌជាតិ និងអន្តរជាតិ។ ក្នុងស្ថានភាពបច្ចុប្បន្ននេះ យើងក៏បានជួបប្រទះនូវហេតុការណ៍គ្រោះមហន្តរាយធម្មជាតិ ដែលបានកើតឡើងខុសពីភាពប្រក្រតី ហើយពីមុនមកយើងមិនធ្លាប់ឃើញម្តងណាឡើយ។ ដូចនេះ **ទិវាបរិស្ថានពិភពលោក ៥មិថុនា** គឺជាការបង្ហាញនូវឆន្ទៈនៃការឆ្លើយតបនឹងកង្វល់ខាងលើដែលក្រសួងទទួលបន្ទុកនីមួយៗមានភារកិច្ចធ្វើឱ្យសម្រេចបាននូវគោលនយោបាយអភិវឌ្ឍជាតិរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ដែលបានកំណត់យ៉ាងច្បាស់ក្នុងយុទ្ធសាស្ត្រចតុកោណ ដោយផ្ដោតទៅលើការអភិវឌ្ឍគ្រប់ជ្រុងជ្រោយនិងគ្រប់វិស័យ ជាពិសេសបានផ្ដោតការយកចិត្តទុកដាក់លើបញ្ហាបរិស្ថានជាចម្បង។

ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រីភ្ញៀវជាតិ និងអន្តរជាតិ អង្គពិធីជាទីមេត្រី !

ក្រសួងអប់រំ យុវជន និងកីឡាគឺជាវិស័យមួយដែលរាជរដ្ឋាភិបាលបានចាត់ទុកជាវិស័យអាទិភាព និងមានវិសាលភាពណាស់ក្នុងការកសាងធនធានមនុស្សប្រកបដោយគុណភាព សមត្ថភាព មានលក្ខណៈសម្បត្តិជាពលរដ្ឋល្អអាចជួយអភិវឌ្ឍប្រទេសជាតិបាន។ ដើម្បីឆ្លើយតបទៅនឹងបេសកកម្មដ៏ខ្ពង់ខ្ពស់នេះ ក្រសួងអប់រំ យុវជន និងកីឡាបានយកចិត្តទុកដាក់ខ្ពស់ទាំងផ្នែកបរិមាណ ទាំងផ្នែកគុណភាព ដោយឈរលើគោលនយោបាយអភិវឌ្ឍជាតិរបស់រាជរដ្ឋាភិបាល ដែលបានកំណត់យ៉ាងច្បាស់ក្នុងយុទ្ធសាស្ត្រចតុកោណ ដំណាក់កាលទី២នៃរាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាអាណត្តិទី៤នេះ ហើយបាន និងកំពុងអនុវត្តផែនការយុទ្ធសាស្ត្រវិស័យអប់រំ ផែនការយុទ្ធសាស្ត្រប្រែប្រួលអាកាសធាតុវិស័យអប់រំ និងគោលនយោបាយនានាដែលក្នុងនោះការអប់រំបរិស្ថានត្រូវបានដាក់បញ្ចូលទៅក្នុងកម្មវិធីសិក្សាគ្រប់កម្រិតថ្នាក់និងគ្រប់ភូមិសិក្សា ជាពិសេសក្រសួងបានជំរុញឱ្យសាលារៀននីមួយៗក្លាយទៅជាសាលារៀនកុមារមេត្រី និងជំរុញការអភិវឌ្ឍបែតងនៅគ្រប់សាលារៀន។ ដោយឡែកក្នុងការពង្រឹងបែបបទនៃការរស់នៅប្រចាំថ្ងៃ ក្រសួងបានធ្វើការណែនាំ ឱ្យសាលារៀន យកចិត្តទុកដាក់អនុវត្តពាក្យស្លោក **ហូបស្អាត ផឹកស្អាត រស់នៅស្អាត** ដែលមានអត្ថន័យអប់រំសិស្សមានទម្លាប់ស្អាត ក៏ដូចជាបំបាត់ចោលនូវទម្លាប់ខ្លះខ្លាយសំណល់អាហារ ដែលស្របទៅនឹងប្រធានបទទិវាបរិស្ថានជាតិ និងទិវាបរិស្ថានពិភពលោកលើកទី៣០ ដែលបានកំណត់ថា **ត្រូវពិចារណាលើលទ្ធផល ដំណើរការសំរាប់ អនាគត**។ ជាមួយ ក្រសួងបានយកចិត្តទុកដាក់មិនត្រឹមការអប់រំចំណេះដឹង ចំណេះធ្វើប៉ុណ្ណោះទេ តែបានអប់រំលើការថែរក្សាសុខភាព និងសីលធម៌រស់នៅល្អប្រពៃថែមទៀត ដោយចលនា ឱ្យអនុវត្តគោលការណ៍បីល្អគឺ **កូនល្អ មិត្តល្អ ពលរដ្ឋល្អ** ដែលបានធ្វើចលនាប្រឡងប្រណាំងបីល្អជារៀងរាល់ឆ្នាំ។ ទាំងនេះបាននិងកំពុងបន្តធ្វើយ៉ាងសកម្មទៅតាមមតិដឹកនាំដ៏ត្រឹមត្រូវរបស់រាជរដ្ឋាភិបាលនិងគោលនយោបាយនានាក្នុងក្របខណ្ឌជាតិ អន្តរជាតិ និងកិច្ចសហការល្អជាមួយដៃគូអភិវឌ្ឍដើម្បីការអភិវឌ្ឍប្រកបដោយចីរភាព និងភាពសុខដុម។

ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រីភ្ញៀវជាតិ និងអន្តរជាតិ អង្គពិធីជាទីមេត្រី !

ខ្លឹមសារនៃប្រធានបទទិវាបរិស្ថានជាតិនិងទិវាបរិស្ថានពិភពលោកលើកទី៣០ ពិតជាមានអត្ថន័យថ្លៃថ្លានិងសារៈខ្លាំងណាស់ចំពោះកម្ពុជានិងសកលលោក ពីព្រោះសារនេះជាសំឡេងមួយប្រឆាំងទៅនឹងសំណល់ចំណីអាហារនិងការបាត់បង់ចំណីអាហារដែលបច្ចុប្បន្ននេះ នៅតំបន់ខ្លះលើពិភពលោកកំពុងខ្វះចំណីអាហារ។ ជាមួយគ្នានេះផងដែរ យោងតាមសេចក្តីប្រកាសព័ត៌មានសម្រាប់ការប្រារព្ធទិវាបរិស្ថានជាតិ និងទិវាបរិស្ថានពិភពលោកបានគូសបញ្ជាក់ថា មាន **មនុស្សម្នាក់ក្នុងចំណោមមនុស្សប្រាំពីរនាក់នៅលើ**

ពិភពលោកបានចូលដំណែកទាំងស្រេកឃ្លាន ហើយមានកុមារ ២០ ០០០នាក់ ដែលមានអាយុក្រោមប្រាំឆ្នាំ បានស្លាប់ជារៀងរាល់ថ្ងៃដោយសារការអត់ឃ្លាន។ ម្យ៉ាងទៀត សារនេះក៏ជាឧបករណ៍ជួយលើកទឹកចិត្ត យើងទាំងអស់គ្នាឱ្យបោះបង់ទម្លាប់ខ្លះខ្លាយចំណីអាហាររបស់យើង ហើយធ្វើការសម្រេចចិត្តប្រកបដោយ វិចារណញ្ញាណមុនពេលបរិភោគដើម្បីសន្សំសំចៃធនធាននិងថវិកា ដែលស្របនឹងគោលនយោបាយនិង បទបញ្ជានានាក្នុងការថែរក្សា និងគាំពារបរិស្ថានឱ្យមានតុល្យភាពប្រព័ន្ធអេកូឡូស៊ីនិងធនធានជីវៈចម្រុះ។ លើសពីនេះ គោលនយោបាយជាតិស្តីពីការអភិវឌ្ឍបៃតង និងផែនការស្តីពីការអភិវឌ្ឍបៃតងឆ្នាំ២០១៣ - ២០៣០ បង្ហាញយ៉ាងច្បាស់នូវចក្ខុវិស័យរបស់រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជាដើម្បីជំរុញនិងលើកកម្ពស់ការអភិ វឌ្ឍបៃតងក្នុងគោលដៅសន្សំសំចៃធនធាន និងការប្រើប្រាស់ធនធានឱ្យមានប្រសិទ្ធភាពសេដ្ឋកិច្ចខ្ពស់។

ព្រះថេរានុថេរៈគ្រប់ព្រះអង្គជាទីសក្ការៈ ឯកឧត្តម លោកជំទាវ អ្នកឧកញ៉ា លោក លោកស្រី លោកគ្រូ អ្នកគ្រូ ប្រជាពលរដ្ឋ ភ្ញៀវភិក្ខិយសជាតិ អន្តរជាតិ និស្សិត សិស្សានុសិស្សទាំងអស់ ជា ទីគោរពស្រឡាញ់រាប់អាន និងជាទីមេត្រី !

ភ្ញៀវក្នុងឱកាសនេះ ក្នុងនាមក្រសួងអប់រំ យុវជន និងកីឡា និងក្នុងនាម ខ្ញុំផ្ទាល់ខ្ញុំ ខ្ញុំ សូមសម្តែង នូវការគាំទ្រនិងសូមកោតសរសើរដោយស្មោះចំពោះសម្តេច ទ្រង់ ឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី លោកគ្រូ អ្នកគ្រូ ភ្ញៀវភិក្ខិយសជាតិ អន្តរជាតិ អាជ្ញាធរដែនដី មន្ត្រីមានសមត្ថកិច្ច និងសហគមន៍ចំពោះការ យកចិត្តទុកដាក់អភិរក្ស ស្ថាវ រ និងអភិវឌ្ឍបរិស្ថានជាតិបានល្អ ជាពិសេស ខ្ញុំសូមថ្លែងអំណរគុណយ៉ាងជ្រាល ជ្រៅបំផុតចំពោះកិច្ចសហការ ចូលរួមពីស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធ ដៃគូអភិវឌ្ឍ និងអង្គការសង្គមស៊ីវិល នានា ដែល បានរួមចំណែកក្នុងការអភិវឌ្ឍវិស័យអប់រំ ជាពិសេសការអប់រំបរិស្ថាន កន្លងមកប្រកប ដោយជោគជ័យគួរ ជាទីមោទនៈ ក្រៃលែង។

ខ្ញុំមានសេចក្តីសង្ឃឹម និងជឿជាក់ថាស្មារតីនៃការប្រារព្ធទិវាបរិស្ថានជាតិ និងបរិស្ថានពិភពលោកថ្ងៃ ០៥ ខែមិថុនា ឆ្នាំ២០១៣នេះ នឹងស្ថិតនៅក្នុងការចងចាំរបស់យើងទាំងអស់គ្នា និងរួមគ្នាអនុវត្តតាមស្មារតី សារនេះ ដើម្បីការពារបរិស្ថានជាតិក៏ដូចបរិស្ថានពិភពលោកទាំងមូលមានភាពល្អប្រសើរឡើង។

ភ្ញៀវឱកាសនេះខ្ញុំសូមអំពាវនាវចំពោះមន្ទីរអប់រំទាំង២៤រាជធានីខេត្ត សូមយកចិត្តទុកដាក់ធ្វើការ ផ្សព្វផ្សាយអត្ថន័យខ្លឹមសារនៃទិវាបរិស្ថានជាតិនិងបរិស្ថានពិភពលោក ថ្ងៃទី០៥ខែមិថុនាឆ្នាំ២០១៣ នេះ " **គ្រូរពិចារណា - នៅពេលបរិភោគ - ដើម្បីសន្សំសំចៃធនធាន** " ឱ្យបានដល់សិស្សានុសិស្ស ទាំងអស់និងចូលរួមអនុវត្តជាប្រចាំនូវសារក៏ដូចជាជួយសន្សំថវិកាគ្រួសារដោយគ្រាន់តែមិនខ្លះខ្លាយចំណី អាហារប្រចាំថ្ងៃប៉ុណ្ណោះ ក៏មានន័យថាសន្សំសំចៃថវិកាគ្រួសារ និងជាតិទាំងមូល។

ទីបញ្ចប់ ខ្ញុំសូមគោរពជូនពរឯកឧត្តម លោកជំទាវ លោក លោកស្រី ប្រជាពលរដ្ឋ លោកគ្រូ អ្នកគ្រូ ក្មួយៗសិស្សានុសិស្សទាំងអស់សូមប្រកបដោយពុទ្ធពរទាំងបួនប្រការ គឺ អាយុ វណ្ណៈ សុខៈ និងពលៈ កុំបីឃ្លាតឃ្លាឡើយ។

ជយោ! ទិវាបរិស្ថានជាតិ និងបរិស្ថានពិភពលោក៥ មិថុនា !

សូមអរព្រះគុណ និងអរគុណ!